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پيگيري حقوقي سانحه سانچي در  کميته شرکت 
ملي نفت کش

معاون دريايي سازمان بنادر و دريانوردي 
با بيان اينکه مسائل حقوقي سانحه تصادم 
نفت کش سانچي و فله بر کريستال توسط 
کميت��ه حقوقي ش��رکت مل��ي نفتکش 
بررسي مي شود، گفت: آنها بيمه کشتي ها 
را بررس��ي مي کنند. هادي حق شناس در 

گفتگو با فارس درباره روند حقوقي پس از مشخص شدن ميزان تقصير 
کشتي ها در وقوع س��انحه تصادم نفتکش س��انچي و فله بر کريس��تال 
اظهار داش��ت:  همانگونه که قبلًا هم به صورت رس��مي اعلام ش��د در 
معرفي بخشي از علل وقوع س��انحه س��انچي ، بين کشورهاي ايران و 
چين اشتراک نظر وجود دارد و در بخشي از علل نيز موضوع اختصاصي 
اس��ت. حق ش��ناس ادامه داد: از نظر ايران و همچنين پاناما به عنوان 
کشوري که ثبت کشتي آنجا انجام ش��ده اس��ت،  سانحه به علت تغيير 
مسير کشتي کريستال آن هم 15 دقيقه قبل از وقوع حادثه، رخ داده 
 است. معاون دريايي سازمان بنادر و دريانوردي درباره روند حقوقي و 
ميزان تقصير دو طرف در اين سانحه توضيح داد: نکته اي که بايد به 
صراحت به آن اش��اره کنم  اين اس��ت که در بررس��ي سوانح، ما به هيچ 
وجه دنبال آن نبوديم که چه کسي مقصر بوده است. حق شناس ادامه 
داد: سازمان بنادر و دريانوردي در جايگاهي نيست که حکم دهد چه 
کسي در وقوع سانحه سانچي مقصر است؛ کميسيون بررسي سانحه 
مث��ل دادگ��اه و قاضي عمل نمي کند، هي��چ حکمي صادر نمي کند، ما 

فقط علل وقوع سانحه را بررسي و اعلام کرديم.

پيش بيني بازار اجاره در تابستان
اجاره بها در زمستان 1۳۹۶ نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن ۹.۳ 
درصد رش��د داش��ته است اما با توجه به رشد بازارهاي موازي، احتمال 
افزايش نسبي نرخ اجاره در تابستان 1۳۹۷ وجود دارد. به گزارش ايسنا، 
نرخ اجاره تابعي از قيمت مس��کن، تورم و س��ودآوري بازارهاي موازي 
اس��ت و در دو س��ه ماه اخير متغيرهاي اثرگذار بر بازار اجاره مس��کن 
روند صعودي داشته اند. اجاره بها در تهران طي اسفندماه 1۰.5 درصد 
و در مناطق ش��هري ايران طي س��ه ماهه چهارم س��ال قبل ۹.۳ درصد 
نسبت به ماه مشابه سال قبل رشد داشته است. اين در حالي است که 
قيمت مس��کن ۲۹.5 درصد نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل، قيمت 
س��که 5۹ درصد و قيمت دلار در بازارهاي غيررس��مي 5۷ درصد رشد 
را نسبت به آذرماه سال 1۳۹۶ تجربه کرده اند. بنابراين انتظار مي رود 
موجران نيز خود را با اين تغييرات هماهنگ کنند. اما قطعا اين رش��د 
به اندازه سه بخش رقيب نخواهد بود؛ چرا که توان تقاضا نيز مولفه اي 
اثرگذار بر رشد اجاره بها است. با توجه به پايين بودن توان اقتصادي 
خانوارهاي اجاره نشين و موجودي ۴۹۰ هزارمس��کن خالي در تهران 
و ۲.۶ ميليون مس��کن خالي در کل کشور احتمال پرش ناگهاني نرخ 
اجاره دور از ذهن است، اما افزايش نسبي در تابستان امسال که فصل 

جابه جايي است قطعا رخ خواهد داد.

قانون، حلقه مفقوده وزارت راه و شهرسازي 

ادامه از صفحه يک
... دستوراتي صادر شده و منطق اين اتهامات و آشفته سازي در کجا 
ريشه دارد.  قانون نظام مهندس��ي و کنترل س��اختمان مشتمل بر ۴۲ 
ماده و ۲1 تبصره در 1۳۷۴ در مجلس شوراي اسلامي مصوب شد و 
پس از آن آيين نامه هاي مختلفي بر مواد ۴ و ۲۷ و ۲8 و ۳۳ و...توسط 
هيات وزيران و با عنايت به ماده ۴۲ همين قانون به تصويب رس��يد.  
آيين نامه ماده ۳۳ قانون نظام مهندس��ي و کنترل س��اختمان مشمل 
بر ۴۰ ماده توس��ط هيات وزيران تصويب ش��د که بر اس��اس مواد ۲1و 
۲۲ و ۲۳ ناظر مکلف به نظارت بر حسن عمليات اجرايي و مطابق با 
مشخصات مندرج در پروانه و نقشه و محاسبات فني ضميمه آن است 
و بايستي گزارش پنج گانه مراحل اصلي کار را به مرجع صدور پروانه 
ارائه نمايد.  بر اساس ماده ۲۴ آيين نامه ماده ۳۳ قانون نظام مهندسي 
و کنترل س��اختمان، ناظر توس��ط س��ازمان نظام مهندسي ساختمان 
استان انتخاب و به مالک و مراجع صدور پروانه معرفي ميشود. ناظر 
نمي تواند ش��اغل دس��تگاه صادر کننده پروانه ساختماني در منطقه اي 
باش��د که س��اختمان در آن منطقه احداث مي شود. اين ماده داراي دو 
تبصره اس��ت و در تبصره ۲ آن آمده که دس��تورالعمل مربوط به نحوه 
ارجاع کار نظارت، ميزان حق الزحمه و نحوه دريافت و پرداخت آن و 
همچنين رفع اختلاف نظربين ناظر و مجري توسط وزارت مسکن و 
شهرس��ازي تهيه و ابلاغ خواهد ش��د.  وزير محترم راه وشهرس��ازي با 
توجه به ديدگاه و نظر شخصي خود در ارتباط با وظايف ناظر و بازرس 
س��اختمان و با توجه به تبصره ۲ ماده ۲۴ آيين نامه اجرائي ماده ۳۳ 
قانون نظام مهندس��ي و کنترل س��اختمان، مصوب سال 1۳8۳ شيوه 
نامه اي را تهيه و جايگزين متون قبلي کرده که در ماده ۲ اين شيوه 
نام��ه، آق��اي وزي��ر بدون توجه به م��اده ۲۴ آيين نامه ماده ۳۳ قانون، 
اختيار انتخاب ناظر را بر عهده مالک گذاشته و ماده ۴ و کليه بندهاي 
ذيل آن و ماده 5 و بندهاي ذيل آن به جز جدول ش��ماره 1 بندهاي 
1۳-1 و 1۳-۲ و 1۳-۷ و ماده 1۶ و کليه بند هاي ذيل آن و ماده 1۷ 
و کليه بندهاي ذيل آن از پيوست مبحث دوم مقررات ملي ساختمان 
)نظام��ات اداري( و ه��ر گون��ه ضوابط و فرآيندهاي منبعث از آن را لغو 
و ابطال کرده اند!!! و از تاريخ 1۳۹۶/1۲/۲۲ لازم الاجرا دانسته اند.  
حال صرف نظر از مخالفت ش��ديد وزير محترم کشور و معاونت هاي 
ذي ربط وزارت کشور و ايرادهاي قانوني آنها بر ش��يوه نامه مذکور، 
م��وارد ديگ��ري ه��م وجود دارد: الف( تبص��ره ۲ ماده ۲۴ از آيين نامه 
اجرايي ماده ۳۳ اختياراتي را در نحوه دس��تورالعمل مربوط به نحوه 
ارجاع کار نظارت و ميزان حق الزحمه و نحوه دريافت و پرداخت آن 
به وزارت مس��کن و ش��هر س��ازي داده که لازمس��ت مورد توجه قرار 
گيرد، ليکن ابلاغيه صادره وزير محترم به وضوح در تناقض آش��کار 
ب��ا اص��ل م��اده ۲۴ اس��ت به عبارت ديگر م��اده ۲۴ که به تاييد هيات 
وزيران رس��يده بايس��تي در همان مرجع مورد نقض يا اصلاح قرار 
گي��رد . ب( مضاف��ا ب��ر اينکه تعارض موارد فوق با حقوق بهره برداران 
به طور آش��کارا مشهود اس��ت مواردي از اين دس��ت در فصل پنجم و 
هفتم آيين نامه ماده ۳۳ قانون به وضوح مشخص اس��ت که وظايف 
مختلفي بر عهده س��ازمان نظام مهندس��ي و اعضاي آن اس��ت که در 
ش��يوه نامه مذکور و در کمال تعجب ابطال گرديده و بر اس��اس آيين 
نامه هاي اجرايي در مواد ۴۴ و ۴۶ هر عضوي از اعضاي سازمان که 
خارج از چهارچوب قانون و آيين نامه يادش��ده اقدام نمايد مس��توجب 
پيگرد قانوني مي باشد.  پ( نکته بسيار مهم اينکه شيوه نامه ابلاغي 
جناب وزير در تناقض آشکار با ماده ۳۳ قانون نظام مهندسي و کنترل 
س��اختمان و ماده ۲۴ آيين نامه اجرايي آن مي باش��د و درصورتيکه 
ايشان بر ديدگاه خود در رابطه با ابلاغ ش��يوه نامه مصرهس��تند ،اين 
امر زماني وجاهت قانوني و اجرايي خواهد داش��ت که ابطال بندهاي 
آيين نامه اي صدر الذکر به تصويب هيات محترم دولت نيز رس��يده 
باش��د.   ث( با عنايت به قانون نظام مهندس��ي و کنترل س��اختمان، به 
هي��چ عن��وان نمي توان بدون راي مجلس، نظام مهندس��ي و کنترل 
س��اختمان را از يکديگر جدا کرد. بايس��تي نتيجه گيري کرد که تغيير 
قانون و آيين نامه هاي مربوط تنها از مجاري قانوني آن ميسر خواهد 
ب��ود و اعم��ال جب��ر و از بين بردن نظامات مهندس��ي يعني بزرگترين 
تشکل حرفه اي غير دولتي و حذف افراد دلسوز اين سازمان و ابطال 
پروانه آنها چاره کارنيس��ت بلکه کمک به اصلاح س��اختار قانوني و 
اداري اين نهاد از الزامات صادقانه است، کاري که با توجه و پيگيري 

مجدانه و کارشناسانه و غير مغرضانه امکان پذير است.

پيشخوان

سرمقاله

راه ومسکن

گروه راه و مس�کن: مديرعامل ش��رکت بازآفريني شهري ايران از 
موافقت بانک مرکزي با تامين ۲5۰۰ ميليارد تومان براي برنامه 
ملي بازآفريني ش��هري خبر داد و گفت: ابزارهاي مالي و حقوقي 
تحق��ق پذي��ري برنام��ه بازآفريني را در ۲۳ ماده تدوين و در اختيار 
دولت قرار داديم و هفته آينده احتمالا به تصويب مي رسد. هوشنگ 
عشاي��ري اظه��ار کرد: بانک مرکزي و آقاي کميجاني پيشنهاد ما 
مبني بر تس��هيلات ۲5۰۰ ميليارد تومان را پذيرفتند. اگر مجلس 
ني��ز ب��ا اي��ن پيشنهاد موافقت کند برنامه براي اجرا در دس��تور کار 

قرار مي گيرد.
هوشنگ عشايري، معاون وزير راه و شهرسازي و مديرعامل شرکت 
بازآفريني ش��هري ايران روز گذش��ته و در نشس��ت خبري خود در 
تشريح جريان برنامه بازآفريني در کشور بيان کرد: پوست اندازي و 
تغيير رويکرد شرکت بازآفريني شهري در اين برنامه از تصدي گري 
به شرکتي سياست گذار، برنامه ريز و راهبر جريان بازآفريني شهري 
اولين و اساسي ترين اتفاقي بود که در اين بخش به وقوع پيوست. 
وي ادامه داد: پس از پيگيري هاي متعدد در تغيير اين رويکرد نهايتا 
دستور تبديل شرکت عمران و بهسازي به شرکت بازآفريني شهري 
ايران از سوي دولت محترم مصوب و رسما با امضاي معاون رئيس 
جمهور ابلاغ شد تا اين شرکت به بخشي سياست گذار و برنامه ريز 
جري��ان بازآفرين��ي در محلات ناکارآمد ش��هري در 5 گونه بافت 
تاريخي، بافت مياني، سکونتگاه هاي غيررسمي، حاشيه شهرها با 

پيشينه روستايي و نقاط ناهمگون شهري تبديل شود.
معاون وزير راه و شهرس��ازي با تاکيد براينکه براي تحقق برنامه 
مل��ي بازآفريني تغيير اين س��اختار ام��ري ضروري و مورد نياز بود 
گفت: براي آنکه بحث تغيير رويکرد ما از بخش صرفا تصدي گري 
به سياس��ت گذاري در جريان بازآفريني تحقق پيدا کند لازم بود 
ت��ا ب��ه آن مح��ور غالب در برنام��ه تکيه زده و بخشي تحت عنوان 
مرک��ز مطالع��ات کاربردي و ارتباط��ات را تشکيل دهيم چراکه از 
۹ بعد برنامه بازآفريني ۶ بعد )دو س��وم برنامه( مربوط به مس��ائل 
غيرکالب��دي ب��وده و اموري چون حوزه هاي اجتماعي، فرهنگي و 
نهادي ساکنين محله را به خود اختصاص مي دهد. به گفته عشايري 
در ط��ول اج��راي برنامه بازآفريني در يک محله که حدودا از زمان 
ورود تا زمان خروج از محله زماني 1۰ تا 1۲ ساله پيش بيني شده، 
کيفيت زندگي در آن محله بايد به ميانگين کيفيت زندگي شهري 
برس��د. معاون وزير راه و شهرس��ازي گفت: در حال حاضر با توجه 
به مطالعات انجام ش��ده ميزان حدودا ۹۰ ميليارد تومان براي هر 
يک محله مورد نياز اس��ت تا آن محله در قالب ۹ بعد تعيين ش��ده 
به ميانگين کيفيت زندگي شهري در شهرستان محل واقع شده 
برس��د. اين مقام مس��ئول با اشاره به ابعاد کالبدي اين برنامه مبني 
بر بهسازي و نوسازي مسکن بيان کرد: طبق برنامه تدوين شده 

س��الانه 1۰۰ هزار واحد مس��کوني بايد در محلات هدف نوسازي 
و بهس��ازي ش��ود که دولت در اين ميان موظف به ارتقاي خدمات 

روبنايي و زيربنايي خواهد بود.

اجراي بازآفريني شهري در ���1334 محله
عشايري در ادامه س��خنان خود با بيان اينکه طبق آمار به دس��ت 
امده براي اجراي تمامي بخش هاي برنامه در 1۳۳۴ محله نزديک 
ب��ه 1۲۳ ه��زار ميلي��ارد تومان اعتبار نياز اس��ت گفت: قطعا تأمين 
اين هزينه ازس��وي دولت امکان پذير نخواهد بود بنابريان ش��روع 
به تقس��يم وظايف و ايفاي نقش و س��هم براي هر بخش کرديم، 
ضمن اينکه با توجه به مشکلات طرح بهسازي و نوسازي محلات 
در زمان گذش��ته از س��وي س��ه بخش دولت، ش��هرداري و بخش 
خصوصي اقدام به اضافه کردن ۲ رکن ديگر از جمله توسعه گران و 
تسهيل گران نيز در اين برنامه کرديم. معاون وزير راه و شهرسازي 
ادام��ه داد: طب��ق تج��ارب ملي و بين الملل��ي موجود به اين نتيجه 
رسيديم به جاي رويکرد از بالا به پايين و تصدي گري دولت اين 
روند را از محله و از پايين به بالا اجرايي کنيم و رکن هاي ديگري 

را به آن اضافه کنيم.
اين مقام مسئول در تشريح جزئيات تأمين مالي برنامه مذکور بيان 
کرد: در اين راس��تا براي اجراي برنامه بازافريني در ۲۷۰ محله به 
طور سالانه دولت موظف به تأمين 8 هزار ميليارد تومان، شهرداري 

۷ ه��زار ميلي��ارد تومان و بخش خصوصي 1۰ هزار ميليارد تومان 
خواهند بود. به گفته عشايري، پس از مطالعات جامع براي تدوين 
برنامه و تعيين سهم هر بخش در تأمين منابع متوجه شديم براي 
مثال در س��ال ۹۶ دولت در بخش هاي مختلف حوزه نوس��ازي و 
بهسازي نزديک به ۴ هزار ميليارد تومان منابع هزينه مي کند که 
متأس��فانه به دليل عدم هماهنگي به نتيجه مطلوبي دس��ت نيافته 
است، در اين راستا به دولت پيشنهاد کرديم تا براي تأمين سقف 
8 ه��زار ميلي��ارد تومان و ۴ هزار ميلي��ارد تومان باقي مانده 15۰۰ 
ميلي��ارد توم��ان براي خدمات روبنايي و زيربنايي و ۲5۰۰ ميليارد 
تومان ديگر به عنوان وجوه اداره ش��ده براي حمايت از س��ازندگان 
مس��کن در اختيار برنامه ملي بازآفريني قرار دهد و از اين طريق 

سهم خود را بپردازد.

بازآفريني شهري با مشارکت مردم  ���
عشايري درخصوص تأمين منابع از سوي شهرداري ها در اين برنامه 
بيان کرد: ش��هرداري ها در س��ال ۹۶ براي 5۴۳ ش��هر مذکور داراي 
بودج��ه مصوب ثبت ش��ده 55 هزار ميلي��ارد توماني بودند که بنا بر 
اطلاعات ارائه ش��ده س��الانه ۴۰ درصد از آن صرف حوزه عمران و 
شهري مي شود که اگر ۳۰ درصد از آن به تحقق برنامه اختصاص 
يابد رقمي 1۲ هزار ميلياردي را ش��امل مي ش��ود، رقمي که حتي از 
سهم تعيين شده شهرداري ها در برنامه ملي بازآفريني شهري بيشتر 

خواهد بود. معاون وزير راه و شهرسازي همچنين خاطرنشان کرد: 
آنچه مورد تأکيد برنامه ملي بازآفريني ش��هري بوده، آن اس��ت که 
ب��ا توج��ه ب��ه اين اعداد و ارقام برنامه جامع اقدام مشترک بازآفريني 
شهري با مشارکت مردم توسط تسهيل گران تدوين و به تصويب 
ستاد بازافريني شهرستان و استان رسيده و به عنوان برنامه محله 
تعيين شود، در ادامه منابعش نيز از سوي دولت و شهرداري هدايت 
ش��ده و بخش خصوصي براي اجراي آن وارد عمل ش��ود. عشايري 
ارائ��ه اراض��ي دولتي واقع در محلات هدف به توس��عه گران قبل از 
تزريق منابع تعيين ش��ده براي اجراي برنامه بازافريني ش��هري را 
اقدامي اساس��ي در تس��ريع ورود توس��عه گران به محلات دانست و 
گفت: در حال حاضر با توجه به دستور مستقيم جناب رئيس جمهور 
طبق ماده ۶ قانون س��اماندهي و حمايت از توليد و عرضه مس��کن 
تمامي اراضي متعلق به دولت ملي و محلي واقع در بافت و يا چسبيده 
به آن بايد در اختيار شرکت بازافريني شهري قرار گرفته و براي اجراي 
برنامه به توس��عه گران واگذار ش��ود. وي خمچنين تأکيد کرد: قطعا 
برنامه ملي بازافريني شهري بدون مشارکت مردم و عمل به برنامه 
اقدام مشترک محقق نشده که اين اقدام نيز تا حد زيادي به همکاري 

اهل رسانه و اطلاع رساني صحيح و مناسب بستگي دارد.

وضعيت بازآفريني شهري در منطقه سيروس ���
عشايري همچنين درباره در اولين برنامه بازآفريني شهري در محله 
س��يروس، گفت: زماني که پروژه س��يروس را به مناقصه گذاشتيم 
هيچ کدام از فرآيندها را نرفته بوديم و تازه مي خواستيم جريان را 
راه بيندازيم. لذا طبيعي بود که توسعه گران تشکيک داشته باشند. 
وي ادامه داد: اما امروز ۹۳ نفر اس��ناد خريده اند و 1۷ نفراز فرآيند 
رقابت حذف شدند. اين نشان مي دهد که سازندگان انگيزه را پيدا 
کرده اند؛ زيرا هزينه تمام شده توسعه گران در محلات بازآفريني 
ش��هري بين ۲۰ تا ۲5 درصد پايين تر از بقيه نقاط ش��هري خواهد 
شد. به طور مثال اگر يک توسعه گر قرار است در منطقه 5 تهران 
خان��ه بس��ازد در منطقه 1۲ بس��ازد هزينه ه��اي آن متري ۳۰۰ تا 
۳5۰ هزار تومان پاين تر خواهد بود. مشوقهاي 1۲گانه اي شامل 
پروانه ساختماني، حقوق انشعابات، تخفيف هزينه نظام مهندسي، 
تخفيف هزينه صدور سند، تخفيف بيمه هاي کارگري ساختماني، 
ماليات و کاهش ساير هزينه ها در نظر گرفته ايم منجربه کاهش 
۲۰ تا ۲5 درصد هزينه ها مي ش��ود. معاون وزير راه و شهرس��ازي 
درخصوص نحوه خريد توس��ط مردم گفت: تعدادي واحد س��اخته 
مي ش��ود نيمي از آن در اختيار توس��عه گر قرار مي گيرد، نيمي ديگر 
بايد با ساکنين محله صحبت شود و با آنان معاوضه شود. از 1۰۰ 
هزار واحدي که قرار اس��ت در س��ال 1۳۹۷ س��اخته شود حدود ۳۲ 

هزار نفر ازمردم وام گرفته اند.

معاون وزير راه و شهرسازي از اختصاص اعتبار 2500 میلیارد تومان خبر داد

عزم جدی دولت براي بازآفريني شهري

100 هزار کیلومتر راه در کشور بدون پايش استصدور پروانه ساختمان 300 روز زمان مي بردبي اطلاعي مسئولان از تعداد خانه هاي خالي
عضو هيات رئيس��ه کميس��يون عمران 
مجل��س، از بي اطلاعي دس��تگاه هاي 
مس��ئول از تعداد دقيق خانه هاي خالي 
در کشور انتقاد کرد و گفت: تعلل در اخذ 
ماليات از خانه هاي خالي چراغ س��بز به 

گراني ها و تاييد احتکار خانه اس��ت. ش��ادمهر کاظم زاده با انتقاد 
از تعل��ل دول��ت در اجراي قان��ون اخذ ماليات از خانه هاي خالي، 
گفت: ايجاد سامانه ملي املاک براي اجراي قانون اخذ ماليات 
از خانه ه��اي خال��ي لازم ب��وده که دولت در اي��ن حوزه تاکنون 
کم کاري کرده اس��ت. وي گفت: زمان وعده هاي بدون عمل 
درخصوص اجراي قانون اخذ ماليات از خانه هاي خالي به پايان 
رس��يده و تعلل در اخذ ماليات از اين خانه ها يعني چراغ س��بز به 

گراني مسکن.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرس��ازي فرآيند زماني صدور پروانه 
س��اختمان را طولان��ي توصيف کرد و 
گفت: طبق گزارش بانک جهاني، ايران 
رتبه خوبي در اين ش��اخص ندارد زيرا 

اي��ن رون��د در کش��ور ۳۰۰ روز طول مي کشد. حامد مظاهريان 
افزود: ميزان آسيب ساختمان ها در زمان بلاياي طبيعي و زلزله 
در کشور نشان داده ساخت و سازها از کيفيت نازلي برخوردارند 
و با وجود رشد در کيفيت، تا نقطه ايده آل فاصله زيادي داريم. 
وي فرآيند زماني صدور پروانه س��اختمان را طولاني توصيف 
و بي��ان ک��رد: براي کاهش اين مدت پيش بيني کرده ايم صدور 
پروانه س��اختماني دو جزئي ش��ود تا در مراجعه نخس��ت پروانه 

طرح و در مرحله ديگر پروانه ساخت صادر شود. 

رئي��س اورژان��س هوايي کشور گفت: 
1۰۰ ه��زار کيلومتر از راه هاي فرعي و 
روستايي کشور زير پوشش هيچ ارگاني 
نيس��ت و نبود پايش آنها ش��مار تلفات 
حوادث جاده اي را افزايش داده اس��ت. 

محمد سرور بيان کرد: آسفالت اين راه ها با کمترين استاندارد 
انجام که اين موضوع سبب افزايش چند برابري شتاب خودروها 
در آنها شده است. وي اضافه کرد: در راه هايي که هيچ گونه اهرم 
نظارتي مانند دوربين و پليس وجود ندارد و مردم هم قوانين را 
رعايت نمي کنند، شمار تلفات را افزايش داده است. سرور بيان 
کرد: افرادي که از راه هاي مالرو که نمي توان خدمتي توس��ط 
اورژان��س زمين��ي ارائه کرد براي جابه جايي اس��تفاده مي کنند 

بنابراين راهي جز تقويت اورژانس هوايي نيست.

مع��اون فن��ي و زيربناي��ي راه آه��ن با بي��ان اينکه هنوز 
ش��رکت هاي اروپايي فع��ال در پروژه هاي ريلي تصميم 
خ��ود را در براب��ر خروج امريکا از برجام براي قطع يا ادامه 
همکاري ه��ا ب��ا ايران اع��لام نکرده اند، گفت: در صورت 
برگش��ت تحريم ه��ا ش��رکت هاي روس��ي و چيني جاي 
اروپايي ه��ا را خواهن��د گرف��ت. مازي��ار يزداني در گفتگو 
ب��ا ايلن��ا درباره اثرپذي��ري قراردادها و پروژه هاي ريلي از 
خروج امريکا از برجام گفت: در بخش زيربنايي راه آهن 
پروژه هاي متعددي با شرکت هاي اروپايي و آسيايي منعقد 
شده است. هنوز اروپايي ها در برابر رفتار آمريکا واکنشي 
نش��ان نداده ان��د بنابراين نمي توان ب��ا قطعيت از ادامه يا 
قط��ع همک��اري با ش��رکت هاي اروپايي حرف زد. وي با 
تاکي��د ب��ر اينک��ه توان داخل براي پاس��خ گويي به اغلب 
نيازه��اي پروژه ه��اي فني وجود دارد، ادامه داد: در بخش 
فن��ي و زيربناي��ي راه آهن مي ت��وان از بخش هاي داخلي 
امکانات مورد نياز را تامين کرد البته وابس��تگي هايي در 
تامين برخي از تجهيزات به ش��رکت هاي خارجي وجود 

دارد. مع��اون فن��ي و زيربنايي راه آهن افزود: براي تامين 
ماش��ين آلات مکاني��زم نگهداري از خط��وط راه آهن با 
ش��رکت اتريشي پلاتر در حال همکاري هس��تيم که البته 
اي��ن ش��رکت اروپاي��ي در دوره تحريم ه��اي قبلي هم با 
اي��ران همک��اري مي کرد. يزداني با تاکي��د بر اينکه بايد 
منتظر تصميم و عکس العمل اروپايي ها باش��يم، گفت: 
در صورت برگشت تحريم ها شرکت هاي روسي و چيني 

جاي اروپايي ها را مي گيرند.

روسي ها و چيني ها جاي شرکت هاي اروپايي را مي گيرند
عض��و کميس��يون عمران مجلس، ب��ا تاکيد بر اينکه 
افزايش نرخ اجاره بها در ش��رايط فعلي با هيچ منطقي 
س��ازگار نيس��ت، گفت: تعيين کف و س��قف براي نرخ 
مس��کن و اجاره بها يکي از ضرورت هايي اس��ت که از 
اعمال نرخ هاي نجومي جلوگيري مي کند. عبدالکريم 
حسين زاده در گفتگو با خانه ملت، با اشاره به آمار بانک 
مرک��زي در خصوص رش��د ۹.۳ درصدي اجاره بها در 
ماه هاي اخير، گفت: افزايش اجاره بها در شرايط فعلي 
با هيچ منطقي س��ازگار نيس��ت. اين نماينده مجلس، با 
تاکيد بر اينکه بايد با بررسي بازار اجاره بها شاخص ها و 
مولفه هاي تاثيرگذار در رشد قيمت اين حوزه مشخص 
شود، افزود: اگر سازمان بازرسي، تعزيرات حکومتي و 
وزارت راه و شهرسازي سامانه نظارت بر نرخ اجاره بها 
ايج��اد نکنن��د، به طور حتم افزايش نرخ ها در اين حوزه 
همزمان با روزهاي آتي که فصل نقل و انتقالات است، 
آغاز مي ش��ود در نتيجه نرخ ها هم س��ر به فلک خواهد 
کشي��د. وي ب��ا بيان اينکه افزايش نرخ اجاره بها تابعي 

از نرخ تورم نيست، تصريح کرد: در حال حاضر سبقت 
ن��رخ اجاره به��ا از نرخ تورم مشهود اس��ت. اين نماينده 
م��ردم در مجل��س، با تاکيد بر اينکه گراني اجاره بها بر 
ساير نرخ ها نيز تاثيرگذار است، گفت: گراني اجاره بها 
بر ساير قيمت ها حتي اقلام اساسي نيز تاثيرگذار بوده 
و مي تواند تورم را در جامعه افزايش دهد. حس��ين زاده 
گفت: دس��تگاه هاي نظارتي بايد با ورود جدي به بازار 

اجاره بها از رشد بي ضابطه نرخ ها جلوگيري کنند.

جهت دهي نرخ مسکن و اجاره بها به قيمت هاي بازار

افزایش رقابت پذیري در حمل و نقل دریایي

مديرعامل س��ازمان بنادر و دريانوردي با بيان اينکه در صنعت 
کشتي ران��ي و فعالي��ت بن��دري تصدي امور در دس��تان بخش 
خصوصي است گفت: طبيعتاً انجمن ها و اتحاديه ها و تشکل هاي 

صنف��ي اي��ن حوزه مي توانند تأثير بس��زايي در ارتقاي کيفيت و 
بهره وري عمليات در حوزه حمل ونقل دريايي داش��ته باش��ند. 
محمد راس��تاد در گفتگو با صما گفت: خوش��بختانه به تناس��ب 
فعاليت هايي که در اين حوزه انجام مي شود تشکل هاي مختلف 
در ح��وزه درياي��ي ازجمله انجمن خدمات کشتي راني و خدمات 
وابس��ته، اتحاديه مالکان کشتي ه��ا، انجمن دريانوردان خبره، 
اتحادي��ه پايان��ه داران درياي��ي و غيره وجود داش��ته و هرکدام 
از اين انجمن ها ارتباط نزديکي با س��ازمان بنادر و دريانوردي 
دارند. معاون وزير راه و شهرس��ازي بابيان اينکه اين ارتباط ها 
باعث مي ش��ود از جانب ذي نفعان و مشتريان خدمات دريايي 
و بن��دري از چالش ه��اي اي��ن حوزه مطلع ش��ويم گفت: پس از 
جلس��ه ها، س��ازمان درياي��ي و بنادر مي توان��د به عنوان مرجع 
حاکميتي کشور درزمينهٔ قانون گذاري و اصلاح يکس��ري از 

رويه ها فعاليت داش��ته باش��د. وي در ادامه گفت: در حال حاضر 
س��ازمان بن��ادر و دريانوردي براي بالا ب��ردن نرم فعاليت هاي 
در بنادر، بالا بردن بهره وري عمليات يا کاهش زمان رس��وب 
کالا و حضور کشتي ها در بنادر که منجر به کاهش هزينه هاي 
درياي��ي مي ش��وند مکانيزم هاي تشويق��ي را که عمداً از طريق 
اعمال تعرفه هاي خاص است به کار مي برد البته قبل از اجراي 
اين مشوق ها با خود تشکل ها مرتبط جلس��اتي برقرار مي کنيم 
تا برآيند فعاليت مطلوب باش��د. معاون راه و شهرس��ازي بابيان 
اينک��ه ب��راي س��ال ۹۷ مشوق هاي مطلوب��ي را براي افزايش 
رقابت پذي��ري طرح ريزي کرديم گفت: جايگاه تعرفه در تعيين 
ارزش و قيمت گ��ذاري خدم��ات بندري و دريايي نقش کليدي 
دارد و اهمي��ت تعرف��ه براي کليه فعالان در اين عرصه بس��يار 
حياتي اس��ت. راس��تاد بابيان اينکه سازمان بنادر و دريانوردي با 

يک نگاه ويژه استراتژي هاي کوتاه مدت و ميان مدتي را براي 
بحث تعرفه در دس��تور کار خود قرار داده اس��ت، افزود: در دوره 
ميان م��دت؛ برنامه س��ازمان بنادر و دريان��وردي تدوين تعرفه 
منعطف و ش��ناور، مناس��ب با نياز ذي نفعان و در راستاي قوانين 
تسريع، تسهيل تجارت و تبادل کالا از طريق بنادر و جذب سهم 
بيشتر کالا و کانتينر در منطقه است. مديرعامل سازمان بنادر و 
دريانوردي توضيح داد: تدوين تعرفه هاي خاص بنادر با ماهيت 
و عملکرد متفاوت در برنامه سه س��اله طراحي ش��ده است که در 
آن بن��ادر ب��ا ماهيت ه��اي مشابه در يک گروه و با کتابچه تعرفه 
خاص، دسته بندي خواهد شد. راستاد همچنين گفت: سازمان 
مذک��ور به منظور ارتقاي ت��وان صادرکنندگان و کاهش هزينه 
تمام ش��ده کالاهاي وارداتي مبادرت به بازنگري و بهس��ازي 

سطح تعرفه هاي بندري و دريايي کرده است. 

احتمال تحویل چند فروند»  اي  .تي .آر« توسط هما
 اصغ��ر فخري��ه کاش��ان، مش��اور وزير راه و شهرس��ازي در امور 
قراردادهاي بين المللي با اعلام خبر موافقت اي تي آر براي تحويل 
هواپيم��ا ب��ه ايران گفت: با ش��رکت هاي ايرب��اس و بويينگ نيز 
مذاکراتي صورت گرفته و انتظار مي رود اين شرکت ها مواضع خود 
را در هفته جاري بيان کنند. به گزارش وزارت راه و شهرسازي، 
اصغ��ر فخري��ه کاش��ان، مشاور وزي��ر راه و شهرس��ازي در امور 
قراردادهاي بين المللي که پيگيري خريد هواپيما از شرکت هاي 
ايرب��اس، بويين��گ و اي تي آر را ب��ر عهده دارد، اکنون از موافقت 
شرکت اي تي آر براي تحويل هواپيما به ايران پيش از آغاز مجدد 
تحريم ها خبر مي دهد. پيش از اين تحويل سفارشات ايران اير به 
دلايل مختلف به تعويق افتاده بود. فخريه کاشان ادامه داد: طبق 
قرارداد ايران اير با ش��رکت هاي بويينگ، ايرباس و اي تي آر قرار 
بوده اس��ت ايران تعدادي هواپيما از تحويل بگيرد.  مشاور وزير 

راه و شهرس��ازي ادامه داد: با ايرباس، بويينگ و اي تي آر تماس 
گرفتيم. تاکنون اي تي آر به درخواست ما پاسخ داده و انتظار داريم 
در هفته جاري از دو شرکت ديگر هم جواب دريافت کنيم. براساس 
جواب اين شرکت ها براي تحويل هواپيما تصميم خواهيم گرفت. 
طبيعي است که اگر جواب آن ها به اين گونه باشد که مي توانند با 
جابجايي نوبت ها که در خيلي موارد معمول است، هواپيماهايي 
به ما تحويل دهند، ما از اين فرصت استفاده خواهيم کرد. فخريه 
کاش��ان درباره پاس��خ اي تي آر، خاطرنشان کرد: اي تي آر گفته 
مي تواند تا ماه آگوست تعدادي هواپيما به ما تحويل دهد. ما هم 
در حال مذاکره هستيم تا ببينيم چه تعدادي را مي توانيم تحويل 
بگيريم. وي ادامه داد: چون رقم قراردادها براي خريد اي تي آرها 
بزرگ نيست، ايران اير مي تواند با استفاده از وام داخلي تامين کند. 
تامين مالي تماما متکي بر عمليات خود ايران اير اس��ت.  فخريه 

کاش��ان همچني��ن درباره تامين مال��ي خريد از ايرباس ادامه داد: 
اگر ايرباس بتواند با تغيير نوبت به ما هواپيما تحويل دهد، ما نيز 
مناب��ع لازم ب��راي خريد اي��ن هواپيماها را تامين مي کنيم. پيش 
از اين با صدور صکوک و اس��تفاده از منابع خود ايران اير منابعي 
تامين کرده بوديم که در صورت پاسخ مثبت ايرباس از اين منابع 
استفاده خواهيم کرد. با توجه به اين که ايرباس نمي تواند در اين 
مدت تعداد زيادي هواپيما به ما تحويل دهد، مشکلي براي تامين 
مالي وجود نخواهد داشت. مشاور وزير راه و شهرسازي همچنين 
درباره امکان استفاده از قطعات هواپيما در شرايط تحريم مجدد، 
تصريح کرد: مردم نبايد نگران باشند و تعجب کنند. ما در ۴۰ سال 
گذشته با انواع تحريم ها روبرو بوديم، اما کشور از پس آن ها بر آمده 
است. طبيعتا تحمل اين تحريم ها سخت است. اما در عوض ما از 
اين فرصت استفاده کرده و ظرفيت داخلي را تقويت مي کنيم. من 

شک ندارم که اگر در آينده مشکلي در تامين قطعات بوجود آيد، 
مثل صنعت نفت و صنعت حمل و نقل ريلي به سازندگان داخلي 
روي مي آوريم که البته با استانداردهاي بين المللي قادر به تامين 
ني��از م��ا خواهند ب��ود. وي در پايان گفت: بازار تجارت بين المللي 
آنقدر گس��ترده اس��ت که نگراني براي تامين کالا و قطعات حتي 
در شرايط تحريم وجود نخواهد داشت. در گذشته خريده ايم و در 

آينده نيز خواهيم خريد.


